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رییس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

پیگیر توسعه صادرات از طریق دیپلماسی اقتصادی هستیم
رییس کمیسون کشاورزی مجلس گفت: بستر صادرات محصولات کشاورزی را از 

طریق دیپلماسی اقتصادی پارلمانی پیگیری می کنیم.
به گزارش ایرنا، محمدجواد عس��کری در حاش��یه سومین جش��نواره ملی مرکبات جنوب 
کرمان در جمع خبرنگاران اظهارداشت: در حوزه صادرات با دعوت از تجار دیگر کشورها فضا 
را مهیا می کنیم که از استان کرمان و به طور خاص ازشهرستان جیرفت شروع شود. وی ادامه 
داد: در س��طح کشور هم اتاق تعاونی کش��ورهای مختلف را تشکیل می دهیم تا بتوانیم بستر 
صادرات محصولات کشاورزی  را هم عملیاتی و اجرایی کنیم. عسکری بستر سازی صادرات را 
در قالب برنامه ریزی کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت عنوان کرد و بر رایزنی برای توسعه 
دیپلماس��ی اقتصادی تاکید کرد. وی به برگزاری جش��نواره مرکبات در جنوب کرمان اش��اره 
کرد و برگزاری چنین جشنواره هایی را بسیار ارزشمند و تاثیرگذار دانست. رییس کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی گفت: نگاه ما در کمیسیون شکوفا کردن ظرفیت های بالقوه 
بخش کش��اورزی در مناطق مختلف اس��ت. عس��کری منطقه جیرفت را یکی از نقاط بسیار 
توانمند حوزه کشاورزی کشور برشمرد و گفت: تولیدات این منطقه زبانزد و خاص است لذا با 
برگزاری این جشنواره ها دنبال ایجاد یک فضای ارزآور برای این منطقه هستیم. وی به طرح 
امنیت غذایی کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی نیز اشاره کرد و گفت: صادرات در 
این طرح به صورت خاص برنامه ریزی شده است. عسکری از برگزاری نشستی در کمیسیون 
کش��اورزی با حضور نماینده مردم، مسئولان جهاد کش��اورزی جنوب کرمان، تولیدکنندگان 
پیشرو، زارعان و باغداران خبر داد و گفت: این نشست در قالب یک نقشه راه برگزار می شود. 
وی افزود: امیدواریم با یک حرکت پایلوتی،فضایی را ایجاد کنیم که منطقه جیرفت در زمینه 
صادرات مرکبات و محصولات کشاورزی بتواند جایگاه خود را پیدا کند. نماینده مردم جیرفت 
و عنبرآباد در مجلس ش��ورای اس��لامی نیز از تولید سالانه بیش از ۶۰۰ هزار تن مرکبات در 
هفت شهرستان جنوبی استان کرمان خبر داد. ذبیح الله اعظمی ظرفیت تولید مرکبات جنوب 
کرمان را بیش از ۳۱ هزار هکتار برش��مرد و برگزاری جشنواره ملی مرکبات جنوب کرمان را 

فرصتی برای معرفی این محصولات به کشور و خارج کشور عنوان کرد.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا : 

محدودیت های کرونایی موج ششم متفاوت است
س�خنگوی س�تاد مل�ی پیش�گیری و مقابله ب�ا کرونا گفت: ب�ا توجه ب�ه اجرای 
واکسیناس�یون سراسری در کش�ور ش�یوه اعمال محدودیت های کرونایی در موج 

ششم شیوع کرونا متفاوت از موج های قبلی است.
دکتر عباس شیراوژن در حاشیه مراسم معارفه رئیس جدید دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در ساری افزود : موج ششم کرونا در کشور آغاز شده و طبیعتا 
طی روزهای آتی باید محدودیت هایی برای جلوگیری از افزایش سرعت سرایت بیماری اعمال 
ش��ود ، اما در موج شش��م با نظر س��تاد ملی مقابله با کرونا روش های اعمال محدودیت های 
کرونای��ی تفاوت هایی دارد و تا حدودی تعدیل می ش��ود. وی ادام��ه داد : یکی از تفاوت های 
اعمخال محدودیت در موج شش��م مربوط به برپای��ی محافل و تجمعات فرهنگی و اجتماعی 
است که مقرر شد با ۲۰ درصد ظرفیت فضاها برقرار باشند. البته این سقف ظرفیت در برخی 
اظهارنظرهای شفاهی تا ۳۰ درصد هم اعلام و اجازه داده شده است ، اما در متن مصوبه ۲۰ 
درصد ظرفیت مد نظر است. سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان کرد: این مصوبه 
برای مثال بابت اکران فیلم  در س��ینماها و برپایی س��ایر محافل فرهنگی و هنری در شرایط 
کرونایی کنونی صدق می کند. محدودیت ها برای فضاهای ورزش��ی نیز به همین روال است ، 
اما در برخی مس��ابقات خاص که پیش بینی شود جمعیت زیادی استقبال کنند ممکن است 
تصمیم های دیگری لحاظ ش��ود که اخیرا برای یک مسابقه چنین تصمیمی گرفته شد. برای 
سایر مس��ابقات به همین شیوه ظرفیت ۲۰ تا ۳۰ درصدی عمل خواهد شد. شیراوژن درباره 
احتمال اعمال محدودیت اصناف و کس��ب و کارها با توجه به روند افزایشی آمارهای کرونایی 
در سراسر کشور نیز گفت: با توجه به این که اکثریت اصناف و مشاغل واکسیناسیون را انجام 
دادند فعلا تصمیمی برای ایجاد محدودیت در فعالیت اصناف و کسب و کارها نداریم ، اما رعایت 
پروتکل های بهداشتی به روال سابق و استفاده از ماسک در واحدهای صنفی الزامی است. در 
صورتی هم که نیاز به تصمیمات جدیدتر و جدی تری بود متناس��ب با ش��رایط تصمیم گیری 
می شود. وی با بیان این که ستاد ملی مقابله با کرونا تا کنون بابت اجرای محدودیت های بین 
ش��هری و استانی در موج ششم کرونا مصوبه ای نداشت، تصریح کرد: اگر با وضعیت بحرانی و 
فوق حاد مواجه شویم ممکن است چنین تصمیماتی گرفته شود. سخنگوی ستاد ملی مقابله با 
کرونا خاطرنشان کرد: بنا بر مشاهدات و آمارها، سرایت پذیری این سویه از کرونا بسیار بیشتر 
نس��بت به سویه های پیشین اس��ت. همین حالا تعداد بیماران سرپایی به شدت افزایش یافته 
اس��ت و احتمال دارد که در صورت کم توجهی جامعه نسبت به رعایت پروتکل ها و تزریق دُز 
سوم واکسن آمارهای کرونایی ما در شاخص های مختلف از آمارهای موج پنجم نیز فراتر برود. 
شیراوژن ابراز امیدواری کرد که با رعایت مردم و جدی گرفتن تزریق دُز سوم واکسن ، کشور 

این موج را با کمترین مقدار آسیب ها و تلفات پشت سر بگذارد.

ریی�س جمه�ور تاکید ک�رد: بن�ای دولت بر 
این اس�ت که ب�ا همت و تلاش هم�ه مدیران و 
دستگاه ها کار مردم تس�هیل و دسترسی آنان 
به خدمات افزایش یابد، ای�ن نگاه باید در همه 
بخش های دولتی و حکومتی وجود داشته باشد 
تا مردم از دویدن به دنبال خدمات نجات یابند.

به گ��زارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی ریاس��ت 
جمهوری؛ آیت الله س��ید ابراهیم رییس��ی در بیست 
و سومین جلسه ش��ورای اجرایی فناوری اطلاعات با 
تبری��ک ولادت امام محمد باقر)ع( و حلول ماه رجب 
گف��ت: یک��ی از اقدامات لازم در ارتباط با این ش��ورا 
آن اس��ت که آیین نامه اجرایی آن هر چه سریع تر در 

شورای عالی فضای مجازی به تصویب برسد.
وی اف��زود: اقدام مهم دیگر آن اس��ت که باید یک 
ارزیابی و آسیب شناس��ی از آن بخش از اقداماتی که 
تاکنون در راس��تای اجرای مصوبات این ش��ورا انجام 
ش��ده، صورت گیرد تا ببینیم که چه مقدار از اهداف 
محقق ش��ده و دلیل عدم اج��رای کامل بخش دیگر 

مصوبات چه بوده است؟
رییس قوه مجریه اظهار داشت: اینکه دستگاه های 
اداری در جای��گاه تنظیم گری ق��رار بگیرند و اجرای 
مصوب��ات و ارایه خدمات به بخ��ش خصوصی واگذار 
شود، کار درستی اس��ت که هر جا انجام شده بسیار 
مفید و موثر بوده است. رییسی در ادامه اولویت بندی 
کارها و خدمات را بس��یار ضروری توصیف و تصریح 
ک��رد: طبیعتاً همه خدمات در یک س��طح از اهمیت 
قرار ندارند و لازم اس��ت با تقس��یم بندی خدمات بر 
اساس اهمیت، الکترونیکی شدن خدمات کلیدی در 

اولویت قرار گیرد.
وی  اجرای س��ریع و دقیق مصوب��ات و برنامه های 
ش��ورای اجرایی فناوری اطلاعات را در گرو تخصیص 
یک جایگاه شایسته و ممتاز در نهادها و سازمان های 
ملی به این موضوع عنوان و خاطرنش��ان کرد: افرادی 
که در این جایگاه به کار گرفته می شوند باید آشنای 
به کار بوده، از انگیزه لازم و کافی برای س��امان دادن 
س��ریع و دقیق ب��ه کارها برخوردار باش��ند و از میان 

بهترین نیروها انتخاب شوند.
رییس جمهور اتصال دس��تگاه های اجرایی به مرکز 
تبادل اطلاع��ات را ضروری دانس��ت و گفت: داده ها 
در س��ازمان ها و نهادها بخشی از اموال متعلق به آن 
نهاد نیس��تند، بلکه این داده ها باید جزو سرمایه های 
ملی محسوب شوند که دستگاه های دیگر نیز بتوانند 

حسب نیاز از آنها استفاده کنند.
آیت الله رییس��ی افزود: اگر شبکه ای فکر می شد و 
دس��تگاه ها به موقع به وظایف خود عمل می کردند، 
امروز دولت الکترونیک محقق ش��ده بود و به س��وی 

استقرار دولت هوشمند حرکت می کردیم.
وی تسهیل خدمات رسانی به مردم، ارتقای شفافیت 
و مب��ارزه با فس��اد را از نتایج و ثم��رات تحقق دولت 
الکترونیک عن��وان کرد و اظهار داش��ت: باید تلاش 
کنی��م عقب ماندگی ها در زمینه دولت الکترونیک هر 

چه سریع تر برطرف شوند.
ریی��س جمهور در ادامه س��خنانش از دس��تگاه ها 
خواس��ت به میزان الکترونیکی و هوش��مند ش��دن 

نظ��ام اداری در سیاس��ت های به کارگی��ری نیروی 
انس��انی بازنگری کنند و تصریح کرد: ماموریت اصلی 
دس��تگاه ها در این زمینه باید چابک سازی با نگاه به 
ضرورت های کشور و نیازهای نظام اداری، در راستای 

تسهیل و تسریع خدمت رسانی به مردم باشد.
رییس��ی تح��ول در نگاه ها و نگرش ه��ا، تحول در 
فرآینده��ا و تح��ول در نهادها و س��ازمان ها را س��ه 
مرحله ایجاد تحول در نظام اداری کش��ور برشمرد و 
خاطرنشان کرد: مسوولان دستگاه ها باید تمام موانع 
در مس��یر تحقق دولت الکترونی��ک را برطرف کنند 
تا تبادل اطلاعات میان دس��تگاه ها با یکپارچه سازی 
س��امانه های اطلاعات��ی در قالب دول��ت الکترونیک 

تسهیل و تسریع شود.
وی ب��ا بیان اینکه س��امانه واحد تج��ارت نیز باید 
هر چه س��ریع تر تکمیل ش��ود، گفت: وظایف در نظر 
گرفته ش��ده برای دستگاه ها در راستای تحقق دولت 
الکترونی��ک دقیقاً ذی��ل عمل به قانون و س��ندهای 

بالادستی تعریف شده است.

رییس ش��ورای عالی انقلاب فرهنگی ایجاد درگاه 
واح��د دولت هوش��مند و الزام دس��تگاه ها ب��ه ارایه 
خدمات از طریق آن، اصلاح فرآیندهای ارایه خدمات 
ب��ا رویکرد کاه��ش و ح��ذف مراجع��ات، راه اندازی 
داشبوردهای مدیریتی برای ایجاد امکان نظارت دقیق 
و به موقع از س��وی مدیران بر فرآیندهای الکترونیک 
را از جمله اقداماتی دانست که باید در راستای تسریع 

تحقق دولت الکترونیک انجام شود.
آی��ت الله رییس��ی همچنین خواس��تار تس��ریع در 
ایجاد زیرس��اخت های لازم ب��رای تحقق کامل دولت 
الکترونی��ک از س��وی وزارت ارتباط��ات و فن��اوری 
اطلاع��ات ش��د و اظهارداش��ت: اگ��ر در جای��ی از 
ظرفیت های موجود درست و بهینه استفاده نمی شود 

باید این نقص را برطرف کرد.
وی تدوین برنامه ایجاد دولت هوش��مند از س��وی 
وزارت ارتباطات و فن��اوری اطلاعات را یک ضرورت 
ف��وری عنوان کرد و افزود: همه دس��تگاه های دولتی 
از پیشرفت کارها گزارش مستمر ارایه دهند تا بتوان 
روند پیش��برد اه��داف را به طور دقی��ق ارزیابی و با 
شناس��ایی دلایل کُندی یا موانع پیشرفت امور آنها را 
برطرف کرد. رییس دولت سیزدهم با بیان اینکه بنای 
دولت بر این اس��ت که با همت و تلاش همه مدیران 
و دس��تگاه ها، کارِ مردم تس��هیل و دسترسی آنان به 
خدمات افزایش یافته و آس��ان شود، تاکید کرد: این 
نگاه باید در همه بخش های دولتی و حکومتی وجود 
داشته باشد تا مردم از دویدن به دنبال خدمات نجات 
یابند و دستگاه ها و خدمات دولتی کاملا در دسترس 

آنها قرار گیرد.
در این جلسه به منظور ایجاد هم افزایی و هم راستا 
ش��دن کلی��ه طرح ه��ا و طرح ه��ای ارای��ه خدمات 
الکترونیک��ی با رویکرد گ��ذار به دولت هوش��مند و 
تس��ریع در انج��ام تکالی��ف باقیمانده دس��تگاه های 
اجرایی، استانداردس��ازی و بازمهندسی ارایه خدمات 
دول��ت الکترونی��ک و کاه��ش مراجع��ات مردمی به 
دستگاه های اجرایی و نهادهای عمومی، شش مصوبه 

به تصویب اعضا رسید.

بنای دولت تسهیل دسترسی مردم به خدمات دولتی است
رییس جمهور:

پرداخت وام بدون ضامن از جمله موضوعاتی 
است که دولت سیزدهم در هفته گذشته با مانور 
بسیار بر روی آن، وعده اجرایش را به مردم داد؛ 
ام�ا از اول معل�وم بود که اج�رای این طرح اگر 
ناممکن هم نباشد چه بسا که بسیار دشوار است 
و بانک ها عملاً زیر بار چنین تعهدی نمی روند!

با وجود اعلام جدید وزیر اقتصاد مبنی بر پرداخت 
وام بدون ضامن به نظر می  رسد که بانک ها با مصوبه 
جدید دولت به مشکل برخورده و پرداخت وام ها را به 

سال آینده موکول می کنند!
طب��ق اع��لام وزارت اقتص��اد، بانک های توس��عه 
صادرات ایران، کش��اورزی، صنعت و معدن، مسکن، 
س��په، تجارت، رفاه کارگران، توس��عه تع��اون، قرض  
الحس��نه مهر ایران، پست بانک ایران، ملت، صادرات 
و بانک ملی ایران از جمله بانک هایی هستند که وام 
۱۰۰ میلیون تومانی بدون ضامن را پرداخت می کنند 
اما پرداخت آن در ش��رایطی ش��روع به کار کرده که 
بسیاری از کارشناسان اقتصادی معتقدند عدم وجود 
س��از و کارهای لازم برای پرداخت تس��هیلات بدون 
ضامن و با تکیه بر اعتبارسنجی، مشکلات زیادی را به 
دنبال خواهد داشت و افزایش ناترازی در نظام بانکی و 

دامن زدن به تورم را به وجود می آورد!
  برخی بانک ها اعلام کردند ملاک پرداخت 

وام تنها دریافت حقوق از آن بانک نیست!
ماج��رای اعطای وام بدون ضامن از جلس��ه رئیس 
جمهور دولت سیزدهم با مدیران بانکی آغاز شد و به 
دادن تسهیلات خُرد بدون ضامن به وسیله ۱۳ بانک 

زیر مجموعه وزارت اقتصاد، رسید.
این قول را وزیر اقتصاد به مردم داده که وام های زیر 
۱۰۰ میلیون تومان دیگر نیاز به ضامن نداشته و تنها 
با داشتن یک فیش کسر از حقوق و همچنین همراه 

داشتن چک و سفته مُیسر است. 
ماج��را از آنج��ا جالب تر می ش��ود ک��ه برخی از 
متقاضیان اینگونه تس��هیلات خُرد وقتی به بانک ها 
مراجعه کردند بانک  ها به بهانه بخشنامه نشدن این 
طرح از ط��رف بانک مرک��زی و وزارت اقتصاد اعلام 
کردن��د که تس��هیلات مربوطه را با اعتبار س��نجی 

پرداخت نخواهند کرد!
یکی دیگر از متقاضیان هم گفت: زمانی که به بانک 
مراجعه کردم برای وام ۵۰ میلیون تومانی ۲ ضامن و 

برای وام ۱۰۰ میلیون تومانی ۳ ضامن خواستند!
پیگیری   ها از روند پرداخت وام در چند بانک دولتی 
نش��ان می دهد کارمندان بانک ها با رفتار نامناسب با 
متقاضیان این نوع وام ها برخورد و پس از مدت زمان 
طولانی اعلام می کنند با توجه به اعتبارسنجی بانکی، 

افرادی که در سطح مش��تریان پرُ ریسک قرار دارند 
شرایط دریافت وام را ندارند.

در حالی که پیش از این گفته ش��ده بود کارمندان 
دولت نیازی به اعتبارس��نجی ندارند اما با این وجود 
باز هم برخ��ی بانک ها اعلام کردن��د این طرح برای 
مش��تریان خوش حس��اب بانک در نظر گرفته شده 
و م��لاک پرداخت تنها دریافت حق��وق از این بانک 

نیست!
گزارش های میدانی خبرنگاران نشان می دهد بانک  
ه��ای مختلفی که زی��ر نظ��ر وزارت اقتصاد فعالیت 
می کنند  هنوز از جزئیات طرح و مصوبه دولت اطلاعی 
ندارند یا اینکه اطلاع دارند و اعتنایی به آن نمی کنند!

در اکث��ر مواقع نیز بانک ها پرداخ��ت وام در دو ماه 
آخر س��ال را غیرممکن دانس��ته و معتقدند که اگر 
قرار ب��ه پرداخت وام بدون ضامن هم باش��د، نیاز به 
دس��تورالعمل های مربوطه توس��ط بانک مرکزی یا 

کانون بانک هاست.
  زمانی که تقاضای وام افزایش می یابد باید 

منابع تامین عرضه آن نیز ایجاد شود!
یک کارش��ناس اقتصادی با بیان اینکه بانک ها به 
دلیل نداشتن منابع برای پرداخت این وام حق دارند 
که بهانه بیاورند گفت: از آنجایی که با حذف ضامن، 
تقاضا برای وام نیز زیاد می شود وزیر اقتصاد باید پاسخ 
دهن��د که آیا ب��ه بانک ها برای پرداخ��ت این وام در 
جهت تامین منابع اجازه خلق پول می دهند و در غیر 
اینصورت از چه راهی منابع پرداخت این تسهیلات را 

تامین می کنند؟!
کامران ندری ادامه داد: اینکه بانک ها برای دریافت 
وام بدون ضامن از متقاضیان سپرده ای با نصف مبلغ 
وام مورد نظر می خواهند در راس��تای اعتبار سنجی 
اس��ت اما اگر ای��ن افراد در بانک مربوطه حس��اب و 
گردش مالی داشته نباشند، نیازی نیست که بانک ها 

از مردم سپرده با مبالغ بخواهند. 
وی با بیان اینکه مشکل دریافت تسهیلات خُرد به 
پایین بودن نرخ بهره نسبت به نرخ تورم مربوط است 
اف��زود: زمانی که نرخ بهره اس��می از نرخ تورم کمتر 
است، متقاضی دریافت وام افزایش می یابد و پیش از 
این بانک ها ب��رای اینکه عرضه را با تقاضای وام برابر 
کنند، موانعی را برای مشتریان به وجود می آورند که 

یکی از این موانع اخذ ضامن است.
ندری اضافه کرد: اکنون با حذف ضامن سوالی که 
در این زمینه باید از وزیر اقتصاد پرس��ید این اس��ت 
که با حذف ضامن از فرآیند پرداخت تسهیلات، چه 
مکانیسمی برای متعادل کردن عرضه و تقاضای وام 

پیش بینی شده است؟ 

این کارش��ناس اقتص��ادی تاکید ک��رد: زمانی که 
تقاض��ای وام افزایش می یابد بای��د منابعی نیز برای 
تامین عرضه آن نیز ایجاد ش��ود و این س��وال را در 
ذه��ن ایجاد می کند که وزیر اقتص��اد این منبع را از 
کجا تامین خواهد کرد؟ آیا به سمت خلق پول توسط 
بانک مرکزی می رود که نتیجه ای جز رشد پایه پولی 
و تورم نخواهد داشت زیرا، وام های خرد سریع تبدیل 
به تقاضا در بازارها می ش��ود و در اقتصاد تورم ایجاد 
می کند.  ندری افزود: سنگ اندازی برخی بانک ها در 
نپرداختن وام بدون ضامن طبیعی است زیرا می دانند 
ک��ه منابع ندارند و نمی توانن��د وام را پرداخت کنند، 
ل��ذا زمانی که با تمام بخش ه��ای اقتصادی از جمله 
نظام بانکی دستوری برخورد می شود و مکانیسم های 
طبیعی علم اقتصاد توجه نمی شود، مشکلاتی از این 

دست به وجود می آید.
  بدون تعریف سرفصل خاص قرار نیست وام 

جدیدی بدون ضامن پرداخت شود!
س��نگ  اندازی برخی بانک ها در عدم پرداخت وام 
بدون ضامن طبیعی اس��ت زی��را می دانند که منابع 

ندارند و نمی توانند وام را پرداخت کنند!
بانک ها ملزم ب��ه پرداخت تس��هیلات خرد بدون 
اخذ ضام��ن ش��ده اند و گزارش ها حاکی اس��ت که 
برخی بانک ها برای دریافت این وام شرطی همچون 
داشتن سپرده نصف مبلغ وام را پیش روی متقاضیان 
گذاشته اند اما وزارت اقتصاد اصرار دارد که این قضیه 

منتفی است!
این در حالی اس��ت که رئی��س کل بانک مرکزی 
هم گفته اس��ت پرداخت وام بدون ضامن، س��رفصل 
جدیدی در پرداخت وام ها نیست و برای تسهیل کار 

مشتریان انجام می شود.
صالح آبادی از ابلاغ بس��ته سیاس��تی پرداخت وام 
بدون ضامن در قالب اعتبار سنجی مشتریان تا پایان 

سال به شبکه بانکی خبر داده است.
او تاکید کرده که دولت به دنبال تسهیل در پرداخت 
وام ه��ای خُرد اس��ت اما هیچ س��رفصل جدیدی در 
پرداخت وام ها ایجاد نشده و قرار نیست وام جدیدی 

بدون ضامن پرداخت شود!
به گفته کارشناس��ان، احتمالاً از نظر دولت با این 
دستور، مشکل اعطای وام بدون ضامن به نیازمندان 
حل شده و روند پرداخت وام ها جریان پیدا می کند 
اما نه تنها تجربه مردم چنین چیزی را نش��ان نمی 
دهد بلکه منطقاً هم چنین دستوراتی با شکست روبرو 

خواهد شد!
آنها معتقدند استنکاف مدیران شعبه ها از پرداخت 
اینگونه وام ها امری استثنایی نیست که بتوان مدیر 
یک یا دو شعبه را برکنار کرد و مشکل حل شود بلکه 
به احتمال قریب به یقین، مدیران ش��عبه ای که زیر 
بار این گونه بخشنامه ها می روند نادر هستند و نمی 

توان عموم مدیران شعبه ها را برکنار کرد!
البته آزمودن این موضوع چندان سخت نیست؛ اگر 
واقعا امکان ثبت شکایت مردم در این خصوص وجود 
داش��ته و س��ایتی که مربوط به این اقدام است دچار 
مشکل یا توقف نشود، دولت خیلی زود متوجه خواهد 
ش��د که هر تصمیمی در سیس��تم فعلی با یکی دو 
دستور از بالا قابل اجرا نبوده و باید قبل از هر تصمیم، 

زیرساخت های لازم برای آن را فراهم ساخت!
  با این مش�کلات باید روش های مدرنی در 

سیستم بانکی کشور راه اندازی می شد!
یک اقتصاددان با بیان اینکه بانک ها راحت طلب شده 
اند گفت: به غیر از بانک های دولتی، حتی بانک های 
خصوصی و خصولتی هم به نحوی دولتی محس��وب 

می شوند زیرا مجوز آنها را هم دولت داده است.
وحید شقاقی شهری ادامه داد: هیات  مدیره بانک ها 
هم اغلب راحت طلب هس��تند و ضعف در سیس��تم 
بانکی مشهود است زیرا هنر این بانک ها تنها این است 
که زمان پرداخت تس��هیلات خ��رد و کلان به دنبال 

وثیقه باشند و این کار مهمی محسوب نمی شود!
وی افزود: مکانیسمی که تاکنون وجود داشته نه در 
جهت کسب و کارهای خُرد و متوسط و نه در جهت 
حمایت از کسب و کارهای بزرگ بوده است به طوری 
که تنها با دریافت وثیقه در این مدت کار کرده اند در 
حالی که زمان آن رس��یده تا بانک ها این موضوعات 
را حل کنند چرا که باعث ش��کاف طبقاتی زیادی در 

کشور شده است.
شقاقی ش��هری اضافه کرد: در اقتصاد تورمی مانند 
ایران دسترسی به بانک ها به معنی ارثی کلان است؛ 
چرا که در دهه ۹۰ شاهد آن بودیم که قیمت برخی 

کالاها تا ۱۰۰ درصد بالا رفت که هرگونه دسترسی به 
سیستم بانکی و اخذ وام های کلان می توانست باعث 
افزایش چند برابری ثروت اشخاص و شکاف طبقاتی 
بیشتر ش��ود. وی تاکید کرد: متاسفانه در این مدت 
ش��اهد آن بودیم که اف��رادی هم که در هیات  مدیره 
بانک ها جذب شدند با بده  بس��تان و آشنابازی بوده 
و توانمندی این افراد اصلا مورد سنجش قرار نگرفت 
در حالی که تاکنون باید روش های مدرن در سیستم 

بانکی کشور راه اندازی می شد!
این اقتصاددان اظهار کرد: در کشورهای دیگر کل 
تس��هیلات را به یک  باره نمی دهن��د، در مرحله اول 
۲۰ درص��د از تس��هیلات را می دهند و پس از امکان  
س��نجی پروژه و بررسی پیش��رفت پروژه در مراحل 
بعدی پرداخت ها به همین صورت انجام می ش��ود و 
بلوکه شدن منابع یا زمین خواران سرمایه گذار در این 
پروژه ها کمتر دیده می شود در حالی است که در ایران 

به دلیل عدم نظارت بارها شاهد این مسئله بوده ایم!
بدین ترتیب، روند پیشین پرداخت تسهیلات خرد 
در بان��ک ها، کماکان به قوت خود باقی اس��ت اما با 
این تفاوت که شرایط اخذ ضامن و وثیقه از متقاضی 
وام، آن هم در صورت واجد ش��رایط بودن وی، آسان 
شده است. بر این اساس، برداشت و تفسیر برخی ها 
مبنی بر اینکه از امروز "همه" افراد جامعه می توانند 
بروند و وام بگیرند، اشتباه است زیرا ضوابط پرداخت 
تسهیلات تغییر داده نشده و برای آن هیچگونه بودجه 

و اعتبار خاصی تعیین نشده است!
تنها تفاوت ایجاد ش��ده این است که هر کس که 
طب��ق روال همیش��گی قوانین بانکی واجد ش��رایط 
دریافت تس��هیلات شناخته شده باش��د حال برای 
دریافت وام خرد، نیازی به ارائه ضامن رسمی ندارد و 

گواهی کسر از حقوق برای وی کافی است!

 همیشه پای یک ضامن
در میان است

»عصرآزادی« از بلاتکلیفی شهروندان برای دریافت 
وام های خُرد بدون ضامن گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

یک کارشناس 
اقتصادی از وزیر 
اقتصاد سوال می 
کند که با حذف 
ضامن از فرآیند 

پرداخت تسهیلات، 
چه مکانیسمی برای 

متعادل کردن عرضه و 
تقاضای وام پیش بینی 

شده است؟! 

وزی�ر امورخارج�ه در گفت و گ�وی تلفنی با دبیرکل س�ازمان 
همکاری اس�امی با تاکید بر این که ایران و عربس�تان س�عودی 
کشورهای مهم منطقه و جهان اسام هستند، ابراز امیدواری کرد 
ک�ه گفت و گو و همکاری بین ۲ کش�ور به حل و فصل مش�کات 

منطقه و جهان اسام کمک کند.
به گزارش ایرنا از اداره کل اطلاع رس��انی و امور سخنگویی وزارت امور 
خارجه، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه در تماس تلفنی با حسین 
ابراهیم طه دبیرکل سازمان همکاری اسلامی درباره مسایل مبتلابه جهان 
اس��لام و امت اسلامی، روند روابط و همکاری دو و چند جانبه بین ایران 
با س��ازمان همکاری اس��لامی و بازگش��ایی نمایندگی کشورمان نزد این 
س��ازمان و برخی مس��ائل منطقه ای مورد اهتمام مشترک گفت و گو و 

تبادل نظر کرد.
وی ضمن تشکر از تلاش های دبیر کل سازمان همکاری اسلامی برای 
بازگش��ایی نمایندگی کشورمان در نزد دبیرخانه این سازمان در جده، به 
برخی مسائل و مشکلات جهان اسلام اشاره کرد و نقش ایشان به عنوان 
دبیر کل س��ازمان همکاری اس��لامی را در حل مسائل و مشکلات جهان 

اسلام بسیار موثر دانست. 
وزیر امور خارجه با تاکید بر این که جمهوری اسلامی ایران و عربستان 
س��عودی ۲ کشور مهم در منطقه و جهان اس��لام هستند و ایفای نقش 

موثر کش��ورهای بزرگ اس��لامی در کمک به حل مشکلات امت اسلامی 
تاثیرگذار اس��ت، ابراز امیدواری کرد گفتگو و همکاری بین دو کشور  به 

حل و فصل مشکلات منطقه و جهان اسلام کمک کند.
حسین ابراهیم طه دبیر کل سازمان همکاری اسلامی نیز در این گفت  
گوی تلفنی با استقبال از بازگشایی و مشارکت فعال نمایندگی جمهوری 
اس��لامی ایران در نزد این س��ازمان، نقش ایران به عنوان عضو موسس و 
فعال در سازمان همکاری اسلامی را بسیار مهم و موثر خواند و تاکید کرد 
این سازمان بدون مشارکت و همکاری فعال همه کشورهای اسلامی قادر 
به حل مش��کلات جهان اس��لام نخواهد بود و ما از همه برادران و اعضاء 

خواستار حمایت کامل از این سازمان هستیم.
دبیرکل س��ازمان همکاری اس��لامی با اعلام حمای��ت از برگزاری روند 
گفت و گوها بین ایران و عربس��تان سعودی تاکید کرد که بروز مشکلات 
فیمابین کش��ورهای اسلامی موجب تاس��ف و ناراحت کننده است و این 

سازمان کشورهای مسلمان و برادر را به صلح و گفتگو دعوت می کند. 
وزیر امور خارجه ایران در پایان این گفت و گو از ابراهیم طه برای سفر 

به ایران دعوت کرد که مورد استقبال قرار گرفت.

امیرعبداللهیان:

 امیدواریم همکاری ایران و عربستان به حل مشکلات جهان اسلام کمک کند


